
"Pornimladrumcu
celmaimarebugetdin
istoria Iaºiului"

(Interviu cu Mihai Chirica, primarul Municipiului Iaºi)

Reporter: Cum a încheiat anul
2023 Primãria Iaºi?

Mihai Chirica: Anul 2023 a fost
unul complicat, din cauza crizelor
multiple care au afectat nu doar
România, ci întreaga lume. Existã
un rãzboi cumplit lângã graniþele
noastre, aproape de Iaºi, existã un
alt conflict militar în Orientul

Apropiat, existã o crizã alimentarã
care afecteazã mai ales Africa, dar
nu numai, existã o recesiune eco-
nomicã, care gripeazã marile eco-
nomii ale lumii, existã o explozie a
populismului ºi extremismului pe
întreaga planetã, dar cu precãde-
re în Europa. Cum Iaºiul este un
oraº mare, cu conexiuni peste tot

în lume, cu investiþii uriaºe din
fonduri europene, dar ºi din alte
surse, era normal ca aceastã
poli-crizã sã ne afecteze într-o oa-
recare mãsurã ºi pe noi. Din ferici-
re, marile noastre proiecte au con-
tinuat, iar pentru 2024 pornim la
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Iaºiul a început anul 2024 cu cel mai mare buget din
istoria sa, afirmã Mihai Chirica, primarul municipiu-
lui. Conform domniei sale, bugetul general al Iaºiului
pentru acest an depãºeºte 2,6 milioane de lei.
Mihai Chirica ne-a vorbit, într-un interviu, despre varia-
tele ºi modernele proiecte de investiþii pe care municipa-
litatea le are în plan, adãugând: "Obiectivul primordial
al Primãriei Municipiului Iaºi este sã gãseascã soluþiile

cele mai potrivite pentru a face viaþa tuturor locuitorilor
oraºului mai bunã. Am investit permanent în infrastruc-
turã, mediu, educaþie ºi sãnãtate. Cu ajutorul fondurilor
europene am continuat modernizarea Iaºiului, precum
ºi recuperarea ºi valorizarea moºtenirii culturale ºi istori-
ce. În plus, am sprijinit mediul de afaceri, Iaºiul devenind
un "oraº magnet" deschis investiþiilor ºi marilor proiecte
care genereazã plusvaloare".



drum cu cel mai mare buget din
istoria Iaºiului!

Reporter: Ce obiective de inves-
tiþii aveþi pentru anul în curs?

Mihai Chirica: Fondurile neram-
bursabile atrase de Primãria Mu-
nicipiului Iaºi pe exerciþiul finan-
ciar european care se va încheia în
curând au depãºit pragul de un
miliard de lei. Aceastã performan-
þã se traduce prin rezultate con-
crete care se vãd ºi duc la creºte-
rea calitãþii vieþii ieºenilor. O parte
foarte importantã a acestor rezul-
tate s-a concretizat în ultimii trei
ani ºi, în special, în anul 2023.

O prioritate a municipalitãþii în
acest an va fi finalizarea proiecte-
lor câºtigate în cadrul Programu-
lu i Ope r aþ i onal R e g i onal
2014-2020 ºi care vor fi încheiate
cu finanþare prin Programul Re-
gional Nord-Est 2021-2027:

- Modernizarea campusului ºco-
lar tehnic al Colegiului Tehnic
"Gheorghe Asachi";

- Reabilitarea ºi modernizarea
Grãdiniþei cu Program Prelungit
nr.13;

- Sistem alternativ de mobilitate

urbanã utilizând staþii automate
de închiriere a bicicletelor - Iaºi
VeloCity;

- Oaza de verdeaþã din cartierul
nostru;

- Zona de agrement "C.A. Rosetti";
- Eficientizarea energeticã a Spi-

talului Clinic de Recuperare;
- Centrul multifuncþional (Cen-

trul Municipal Socio-Educaþional)
Cicoarei.

P r i n P r og r am u l R e g i onal
Nord-Est 2021-2027, regiunii noa-
stre îi este rezervatã o sumã de
1,75 miliarde euro, din care 132,8
milioane de euro doar pentru Mu-
nicipiul Iaºi, sumã din care vor fi
fãcute investiþii concrete pentru
infrastructurã, educaþie, locuinþe,
sãnãtate, digitalizare ºi servicii so-
ciale. În aceste condiþii, o priorita-
te majorã a Primãriei va fi pregãti-
rea proiectelor ºi depunerea aces-
tora, pe mãsurã ce liniile de finan-
þare vor fi disponibile.

De asemenea, în ultima parte a
anului 2022 ºi în anul 2023, Primã-
ria a valorificat la maximum opor-
tunitãþile de finanþare oferite de
Planul Naþional de Redresare ºi
Rezilienþã (PNRR). Valoarea totalã
a proiectelor depuse de Primãria

Municipiului Iaºi, la care se adau-
gã cele ale Spitalului "Dr. C. I. Par-
hon", pe diverse componente ale
PNRR ºi aflate în diverse stadii,
este de 889.654.754,88 lei (180,1
milioane euro!)

O mare parte a acestor proiecte
sunt în faza de organizare a licita-
þiilor de achiziþii sau de lucrãri,
astfel încât se vor regãsi în buge-
tul local pentru acest an.

Fondurile obþinute prin PNRR
reprezintã o oportunitate extraor-
dinarã pentru a face noi investiþii:

- în modernizarea transportului
public (18 tramvaie cu lungimea
de 22 de metri în valoare de 211
milioane de lei ºi, respectiv, 25 de
autobuze electrice cu o lungime
de 10 metri, 25 de staþii de încãr-
care rapidã ºi opt staþii de încãrca-
re lentã în valoare de 71 de milio-
ane de lei);

- în proiecte de reabilitare termi-
cã ºi eficientizare energeticã la
unitãþi de învãþãmânt preuniver-
sitar (14 unitãþi ºcolare cu 21 de
corpuri de clãdire, extinderea al-
tor douã unitãþi de învãþãmânt) ºi
la blocuri de locuinþe (cinci blo-
curi, douã clãdiri ºi douã cãmine
sociale);

- construirea de locuinþe pentru
tineri (10 tronsoane cu 188 de
unitãþi locative, plus 45 de staþii
de încãrcare electricã, în valoare
de 73 de milioane de lei);

- dotarea cu mobilier, materiale
didactice ºi echipamente digitale
a 63 de unitãþi de învãþãmânt pre-
universitar;

- modernizarea Spitalului "Dr. C.
Parhon";

- continuarea programului de
modernizare a sistemului de co-
lectare separatã a deºeurilor.

Toate aceste investiþii cu fonduri
europene sunt completate de nu-
meroase investiþii din bugetul lo-
cal. În domeniul infrastructurii,
Primãria Municipiului Iaºi susþine
un amplu program de moderniza-
re a infrastructurii rutiere ºi pieto-
nale, precum ºi de reparaþii ale
strãzilor ºi trotuarelor. În acest
program sunt incluse, în diverse
stadii (contracte de lucrãri în de-
rulare, proiectate, în curs sau pro-
puse pentru proiectare) peste 120
de strãzi din toate zonele oraºului.
În present, Primãria Municipiului
Iaºi are încheiate contracte de lu-
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crãri care sunt în derulare pentru
40 de strãzi, în valoare totalã de
circa 94,5 de milioane de lei. Una
dintre cele mai importante, dar ºi
complicate investiþ i i vizeazã
modernizarea ºoselei Bucium. La
acestea se adaugã modernizarea
pasajului Socola, cu o valoare de
circa 42 de milioane de lei. Astfel,
municipalitatea are contracte în
derulare în valoare de aproape
136,5 de milioane de lei.

Proiecte importante pe care in-
tenþionãm sã le începem în acest
an vizeazã construirea de pasaje
subterane pe strada Anastasie
Panu (în dreptul Palatului Cultu-
rii), în Agronomie ºi în zona Cot-
nari.

La acestea se adaugã un con-
tract în derulare pentru moderni-
zarea trotuarelor ºi aleilor pieto-
nale pe o suprafaþã totalã de
100.000 de metri pãtraþi. Progra-
mul de modernizare se des-
fãºoarã în perioada 2022-2024 ºi
este executat de Symmetrica SRL
Suceava, pentru o sumã de 27,6
milioane de lei.

De asemenea, nu trebuie sã ui-
tãm câteva zeci de strãzi aflate în
programul de reparaþii curente
susþinut de Citadin SA.

Continuãm modernizarea tran-
sportului public prin achiziþia de
noi tramvaie ºi autobuze electri-
ce, începem construirea noului
depou din Dacia, lucrãm la un
proiect de extindere a liniilor de
tramvai spre Complexul Era,
Tomeºti ºi Holboca ºi unul de utili-
zare a liniilor de tren din interiorul
oraºului (trenul metropolitan).

În domeniul educaþiei, vom fina-
liza lucrãrile la noile sãli de sport
la Colegiul "Garabet Ibrãileanu" ºi
ªcolile Gimnaziale "Titu Maiores-
cu", "Nicolae Iorga", "Alexandru
Vlahuþã" ºi "George Coºbuc".

Am modernizat 17 terenuri de
sport ale unitãþilor ºcolare în pe-
rioada 2020-2021, iar în acest an
finalizãm încã un pachet de 21 de
terenuri.

În premierã naþionalã, constru-
im bazine de înot la trei grãdiniþe.

Totodatã, realizãm o ºcoalã mo-
dularã ºi începem consolidarea
Colegiului Pedagogic ºi avem în
vedere extinderea ªcolilor Gimna-
ziale "Nicolae Iorga" ºi "Veronica
Micle" ºi a Seminarului Teologic.

Un proiect care trebuie demarat
vizeazã construirea de creºe noi în
Galata ºi "Tudor Vladimirescu" ºi
vom înfiinþa grupe de creºã în Bu-
cium ºi Dacia.

Vom finaliza consolidarea ºi rea-

bilitarea Casei Berthelot, continu-
ãm lucrãrile de modernizare a
Parcului Teatrului Naþional ºi înce-
pem reabilitarea Pieþei Unirii, a
Monumentului Independenþei, a
statuii lui ªtefan cel Mare ºi a altor
monumente. De asemenea, înce-
pem lucrãrile de reabilitare a Mu-
zeului Copiilor (Casa Buicliu), mo-
dernizarea Cinematografului Da-
cia ºi reconstruirea Cinematogra-
fului Tineretului.

Printr-un parteneriat cu Consi-
liul Judeþean, vor începe lucrãrile
de reabilitare a Filarmonicii ºi con-
struirea unui nou sediu pentru
Operã în Copou.

În bugetul pentru acest an, va fi
prevãzutã o sumã ºi pentru ame-
najarea unui nou cimitir. Au fost
discuþii destul de intense atât cu
Arhiepiscopia Iaºilor, cât ºi cu Epi-
scopia Romano-Catolicã - Dieceza
de Iaºi, pentru a gãsi un cimitir
într-un regim cât mai urgent ºi,
desigur, cu o amplasare cât mai
apropiatã de destinaþia de cimitir,
respectiv sã fie mai departe de
zona locuitã ºi cât mai accesibilã.
Am avut mai multe propuneri în
acest sens. În cele din urmã, cred
cã vom opta pentru una dintre
ele, este vorba despre versantul
ªorogari - ieºirea spre C.A. Rosetti,
aproximativ pe borna care separã

municipiul Iaºi de comuna Aronea-
nu, spre nord, respectiv Popricani,
spre nord-vest, urmând ca în felul
acesta sã deschidem un nou cimi-
tir, pe o suprafaþã estimatã de
aproximativ zece hectare zonã de
versant. Se poartã ºi în Europa ci-
mitirele pe pantã de versant, ace-
stea putând deveni ºi zonã de
parc urban, în care sã nu te simþi
speriat doar la gândul cã mai de-
vreme sau mai târziu vei deveni
loc u i t or a l u nu i ast f e l d e
aºezãmânt.

În registrul opus, vrem sã înce-
pem modernizarea plajei Nicolina
ºi realizarea unui centru spa, vrem
sã începem o campanie de plan-
tãri de arbori pe albia râului Bah-
lui ºi lucrãri de regularizare a râu-
lui Nicolina ºi pârâului Cacaina.
Nu în cele din urmã, vom relua
programul de modernizare a spa-
þiilor de joacã ºi am prevãzut în
buget proiectarea a aproape 120
de spaþii de joacã.

Reporter: Ce investiþii de tip
smart implementaþi?

Mihai Chirica: Implementarea
noilor tehnologii, în baza concep-
tului "smart city", reprezintã o
preocupare constantã a munici-
palitãþii ieºene. Efortul de digitali-
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zare a serviciilor publice, de mo-
dernizare a transportului public ºi
transformarea acestuia într-unul
verde, modern, inteligent, extin-
derea sistemului de supraveghere
video în zone cu aglomerare ur-
banã: pieþe, esplanade, parcuri
etc., sunt doar câteva exemple de
investiþii de tip smart pe care
le-am implementat ºi pe care ur-
mãrim în continuare sã le dezvol-
tãm.

Din aceastã perspectivã, obiecti-
vele noastre pentru acest an ºi pe
termen mediu sunt ambiþioase:

- implementarea conceptului
"one city - one app" urmãreºte in-
tegrarea tuturor aplicaþiilor exi-
stente sub o singurã interfaþã,
într-o singurã aplicaþie, per-
miþându-le utilizatorilor sã reali-
zeze mai uºor sarcini pentru care
ar folosi de obicei mai multe apli-
caþii;

- achiziþia de mobilier urban
smart. Practic, mobilierul pasiv
existent în oraº va fi înlocuit cu
mobilier activ, prin intermediul
tehnologiei ºi inovaþiei. Astfel, va
creºte gradul de conectivitate al
cetãþenilor din Iaºi, posibilitatea
de obþinere de informaþii de cãtre
turiºti sau cetãþenii ce ne tranzite-
azã localitatea;

- implementarea sistemelor
de avertizare ºi anti-coliziune pe
mijlocele de transport public. Exi-
stenþa acestora va micºora riscul
accidentelor, crescând siguranþa

în trafic, permiþând mijloacelor de
transport sã funcþioneze mai
mult, sã existe mai multe vehicule
pe traseu ºi sã scadã costurile cu
reparaþiile.

Am enumerat doar câteva din
proiectele la care lucrãm ºi care
sunt în curs de implementare,
acest efort fiind susþinut din
punct de vedere financiar de la
bugetul local ºi din fonduri euro-
pene. Am susþinut în permanenþã
cã fondurile europene reprezintã
motorul dezvoltãrii Iaºiului. De
aceea, prioritarã rãmâne finaliza-

rea câtorva proiecte câºtigate
prin intermediul POR 2014-2020,
depunerea unor proiecte noi pe
POR NE 2021-2027 ºi continuarea
ºi începerea proiectelor pe care
le-am câºtigat deja prin PNRR ºi
care au o valoare de 180 de milio-
ane de euro.

Reporter: Care este bugetul to-
tal de investiþii pentru acest an ºi
ce surse de finanþare aveþi?

Mihai Chirica: Bugetul general
al Municipiului Iaºi pe anul 2024
are valoarea de 2.613.225.170 lei
(circa 529 milioane euro), faþã de

2.204.314.590 lei (circa 446 de mi-
lioane de euro) estimat în proiec-
tul bugetului pe anul 2023. Prac-
tic, pornim la drum cu cel mai
mare buget din istoria Iaºiului.

Din suma totalã, bugetul local
reprezintã 1.759.151.710 lei (circa
356 milioane euro), iar bugetul
centralizat al instituþiilor publice
ºi activitãþilor finanþate integral
sau parþial din venituri proprii se
ridicã la suma de 571.152.460 lei
(circa 115 milioane euro).

Bugetul local cuprinde o secþiu-
ne d e f u nc þ i onar e d e
1.012.787.130 lei, în timp ce pen-
t r u d e z v olt ar e su nt a loc aþ i
746.364.580 lei. Aici se adaugã o
sumã de 123.419.870 lei, repre-
zentând bugetul creditelor exter-
ne, împrumutul contractat de la
BERD pentru construirea noului
Depou Dacia ºi modernizarea Ci-
nematografului Dacia ºi bugetul
creditelor interne de 159.501.130
lei.

Credem cã este un buget realist,
care, la fel ca în anii trecuþi, poate
fi modificat în sensul creºterii, în
funcþie de sumele pe care le vom
atrage în cursul anului. Deºi chel-
tuielile de funcþionare au crescut,
secþiunea de dezvoltare include
fonduri de circa 150 de milioane
de euro pentru a susþine un pro-
gram important de investiþii. În
privinþa investiþiilor susþinute din
bugetul local, situaþia se prezintã
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astfel: investiþii în derulare - peste
145 milioane de lei; investiþii noi
din bugetul local - circa 36 milioa-
ne lei; investiþii în învãþãmânt -
peste 20 de milioane de lei; inve-
stiþii în spitale - aproximativ 12
milioane de lei.

Reporter: Care sunt domeniile
prioritare de investitii?

Mihai Chirica: Ca de fiecare
datã, domeniile cele mai impor-
tante în care investim sunt educa-
þia, sãnãtatea, infrastructura, me-
diul. Exact ceea ce-ºi doresc
ieºenii, dupã cum a reieºit din
consultarea publicã cu privire la
constituirea Bugetului Municipiu-
lui Iaºi pentru anul 2024.

În privinþa propunerilor de mo-
dernizare transmise de ieºeni,
cele mai multe vizeazã infrastruc-
tura, în special modernizarea unor
strãzi, fluidizarea traficului, spaþii-
le verzi, transportul public, locuri-
le de parcare, adicã problemele
oricãrui oraº mare. În privinþa in-
vestiþiilor noi, se remarcã siguran-
þa publicã, mediul - spaþiile verzi,
sãnãtatea, sportul, educaþia, locu-
rile de joacã.

Reporter: Care sunt cele mai
mari lucrãri de investiþii pe care le

veþi scoate la licitaþie pânã la fina-
lul anului?

Mihai Chirica: Sunt foarte mul-
te obiective pe lista noastrã ºi ele
vizeazã proiecte dedicate eficien-
tizãrii energetice a clãdirilor pu-
blice, proiecte privind amenajarea
de noi spaþii verzi (unde doar
pre-alocarea este de 8 milioane
euro), proiecte pentru reabilitarea
de clãdir i rezidenþiale (cu o
pre-alocare de 11,7 milioane
euro) etc.

Reporter: Ce strategie de dez-
voltare aveþi pe termen scurt, me-
diu ºi lung?

Mihai Chirica: Obiectivul pri-
mordial al Primãriei Municipiului
Iaºi este sã gãseascã soluþiile cele
mai potrivite pentru a face viaþa
tuturor locuitorilor oraºului mai
bunã. Am investit permanent în
infrastructurã, mediu, educaþie ºi
sãnãtate. Cu ajutorul fondurilor
europene am continuat moderni-
zarea Iaºiului, precum ºi recupera-
rea ºi valorizarea moºtenirii cultu-
rale ºi istorice. În plus, am sprijinit
mediul de afaceri, Iaºiul devenind
un "oraº magnet" deschis investi-
þiilor ºi marilor proiecte care ge-
nereazã plusvaloare. Drept urma-
re, Iaºiul a început sã se bucure de
o meritatã recunoaºtere naþionalã

ºi internaþionalã. Am devenit Oraº
Regal ºi am fost desemnaþi Capi-
talã Istoricã a României. Datoritã
rezultatelor economice de excep-
þie în domeniile de avangardã,
Iaºiul a fost recompensat, cu câþi-
va ani în urmã, cu premiul "Oraºul
anului din Europa Centralã ºi de
Est pentru dezvoltarea industriei
de IT ºi de outsourcing", fiind con-
siderat de cãtre oficialii Bãncii
Mondiale întâi o speranþã, apoi o
certitudine economicã a Moldo-
vei ºi României. De asemenea, fi-
del angajamentelor luate în faþa
ieºenilor, am deschis administra-
þ i a loc a lã c ãt r e c e t ãþ e an,
cerându-le ieºenilor sã se implice
în mod direct în conducerea
oraºului, prin promovarea unor
proiecte utile comunitãþii. Acea-
sta a fost ºi aceasta va fi strategia
noastrã de dezvoltare.

Reporter: Ce probleme ºi ce ob-
stacole legislative întâmpinaþi în
activitatea dumneavoastrã?

Mihai Chirica: Ne deranjeazã în
continuare legislaþia nepredictibi-
lã, adicã schimbãrile dese fãcute
fãrã o consultare prealabilã a tu-
turor celor din domeniile afectate,
birocraþia din instituþiile statului,
absenþa reformelor structurale.

Reporter: Care ar fi alternativele

pentru soluþionarea acestora, în
opinia dumneavoastrã?

Mihai Chirica: Soluþia noastrã
este ca guvernanþii sã fie mai co-
nectaþi la realitatea româneascã,
dar ºi ca aleºii ieºeni sã formeze,
indiferent de partidul din care fac
parte, o echipã care sã lupte din
toate puterile pentru municipiul
ºi judeþul Iaºi.

Reporter: Cum estimaþi cã va
evolua acest an, mai ales în con-
textul în care 2024 este un an
electoral?

Mihai Chirica: Ca sã închei la fel
cum am început, vãd 2024 ca un
an poate chiar mai complicat
decât 2023, un an în care suntem
obligaþi sã fim înþelepþi, responsa-
bili ºi vizionari! În caz contrar, isto-
ria se va repeta exact în paginile ei
cele mai dureroase. Sã ne dorim
bunãstare, sã acþionãm în acest
sens în fiecare zi ºi sã gãsim soluþii
pentru a readuce pacea în zonele
de conflict.

Reporter: Mulþumesc!
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